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Székesfehérvár 11. számú önkormányzati körzet

Fehérvári POLGÁR
„Odafigyelek, hogy belelássak azokba a dolgokba, 
amikért felelősséget vállaltam…”

Elkészült a 62-es
Megnyitották a forgalom előtt a seregélyesi elkerülőt is

Megnyitották a forgalom előtt a 62-es számú 
főút seregélyesi elkerülő szakaszát. A beru-

házás a Nemzeti Fejlesztési Minisztérium megbí-
zásából a Nemzeti Infrastruktúra Fejlesztő Zrt. be-
ruházásában valósult meg 14,5 milliárd forintból. 
Dunaújváros és Székesfehérvár között gyorsabbá és 
biztonságosabbá vált a közlekedés, a két város kö-
zötti utazási idő mintegy negyedórával csökkent.

A beruházás során elkészült a 10,56 km hosszú-
ságú, 2x1 sávos elkerülő út, két körforgalom, 
egy háromágú csomópont, egy útkeresztezés, 
továbbá a kapcsolódó közmű kiváltási munkák 
is. A mezőgazdasági területek megközelítésére 
a párhuzamos földutak és a keresztező föld-
utak csatlakozásai is megépültek. Seregélyes-
Szőlőhegynél pedig új közvilágítás épült.

A 62-es út felújítása azért is nagyon fontos volt 
már, mert a keletről érkező tranzit forgalom a 
dunaújvárosi hídnál lép be Fejér megyébe és 
a 62-esen keresztül jutnak el Fehérvárig, ahol 
a 8-as számú főúton vagy a 81-esen haladnak 
tovább Európa nyugati részébe. A 62-es számú 
főút többi szakaszának felújítása is szinte telje-

Varga Gábor, a térség országgyűlési képvise-
lője, Fejér megye fejlesztési miniszteri biztosa 
emlékeztetett arra, hogy gyakorlatilag új utat 
kellett építeni a két megyei jogú város közé, 
hiszen a korábbi útburkolat egyáltalán nem 

érte el az európai színvonalat. Örömének adott 
hangot, hogy a beruházás keretében a Sere-
gélyest elkerülő út is megvalósult, s ezzel akár 
a napi tízezret is meghaladó gépjárműforga-
lomtól mentesül a település. Hozzátette, hogy 
a megújult összeköttetés fontos a gazdasági 
élet és a munkahelyteremtés szempontjából is. 
Megjegyezte, hogy hasonló fejlesztések lesz-
nek a jövőben, a 63-as út megújítása az idén 
megkezdődik: szeptembertől a Sárbogárd és 
Sárkeresztúr közötti szakasz rekonstrukciója 
valósul meg.

Kondrik Kornél, a Nemzeti Infrastruktúra Fej-
lesztő Zrt. gazdasági vezérigazgató-helyettese 
elmondta, hogy a nyolcvanöt százalék uniós és 
tizenöt százalék hazai forrásból megvalósult 
útfelújítás újdonsága a hideg remix technoló-
gia volt, amelyet először alkalmaztak Magyar-
országon egy teljes főúti szakaszon, huszon-
egy kilométer hosszúságban. Arról is beszélt, 
hogy a Dunaújváros és Székesfehérvár közötti 
szakasz korábbi tíz méteres koronaszélességét 
tizenkét méterre növelték.

(forrás: www.szekesfehervar.hu)

Nyár közepén jártunk, amikor elkezdtünk idő-
pontot egyeztetni. Meg kell mondjam: nem 

volt egyszerű... Pedig Deák Lajosné, a 11. számú 
választókörzet képviselője nem akart megszök-
ni az interjú elől – csak közben családanyaként, 
örömkertészként és természetesen képviselőként 
is szolgálatot kellett teljesítenie. Mert nyáron 
sincs megállás: a körzetben zajlanak a fejlesztések 
és több beruházás is előkészítés alatt áll.

– Miről szól Ön számára a képviselői munka?
– Az emberi kapcsolatok ápolásáról, a közös 
elképzelések kialakításáról, az együtt gondol-
kodásról.

– Időközi választáson, 2011-ben került a vá-
rosi képviselőtestületbe. Akkoriban mennyire 
ismerte a körzetet?

– Én 2006 óta foglalkozom politikával a Fidesz-
ben. Kezdetben háttéremberként, aktivistaként 
segítettem a politikusok munkáját. Lényegében 
alulról építkezve lettem képviselő. Tősgyökeres 
fehérváriként családom mindig is polgári érté-
keket vallott, vállalkozóként pedig közel húsz 
éve adunk férjemmel megélhetést fehérvári 
családoknak. Egy idő után azt éreztem, hogy a 
megszerzett tapasztalatokat és kapcsolatokat 
fontos lenne a közösség érdekében is haszno-
sítani. 

– Ez egyfajta társadalmi felelősségvállalás? 
Ha egy vállalkozó már megteremti a saját 
egzisztenciáját, akkor szinte kötelező társa-
dalmi szerepet is vállalnia?

– Szerintem igen. Én sokáig a Kossuth Lajos Ál-
talános Iskola Alapítványának voltam az elnö-
ke, de dolgoztam a szülői munkaközösségben 
is, vagyis mindig érdekelt mindenféle szinten a 
közösségépítés, a közösség összetartozásának 
ápolása. Azt szerettem volna mindig elérni, 
hogy az emberek ne legyenek közömbösek, ha-
nem segítsék egymást. Nekem nagyon tetszik 
például a tradicionális családmodell, amelyben 
több generáció él együtt, mert szerintem en-

nek hiánya okozza a legtöbb társadalmi prob-
lémát. Az időseknek nem szociális otthonban 
kellene élniük, hanem a saját családjukban, 
mert szükség van tapasztalataikra, emlékeik-
re, családi legendáikra – és ezt sajnos nagyon 
sokan nem értik meg. Ha a családtagok, a ge-
nerációk között nincs kommunikáció, akkor a 
fiatalok elveszítik gyökereiket.

– A saját életét mennyire határozza meg a 
család?

– Tizennyolc éves voltam, amikor megismer-
kedtem a férjemmel. Lassan harminc éve 
vagyunk együtt, jövőre lesz a huszonötödik 
házassági évfordulónk. Nekem az alapelvem, 
hogy egy nő életében kellenek a lemondások 
annak érdekében, hogy a család anyagi biz-
tonságát a férj meg tudja teremteni. Én ezt 
felvállaltam és higgye el, ezzel együtt minden 
napomnak meg volt az öröme. Az életem ezzel 
együtt mindig teljes volt, mert a család ösz-
szetartása, a háztartás vezetése és a kert gon-
dozása is egész embert kívánt. Amikor pedig 
azt láttam, hogy a családnak már nincs olyan 
mértékben szüksége rám, mint korábban, ak-
kor fordultam komolyabban a közélet felé. Azt 
gondolom, nagyon sokat kaptam az élettől, és 
ez elég energiát ad ahhoz, hogy másoknak is 
tudjak segíteni. A család lelke a nő, de ha prob-
lémái vannak, ha nem érzi jól magát, az kihat a 
családra is. Fontos a testi és a lelki szabadság, 
hogy ki tudjuk teljesíteni magunkat. De ez nem 
csak a közéletben lehetséges: én nagyon sze-
retek például kertészkedni is. Ez megnyugtat 
és fel is tölt.

– Pedig van olyan, hogy egy-egy sűrűbb idő-
szakban egy kert maga a kerítéssel övezett 
lelkiismeret-furdalás…

– Persze, van ilyen is, de el lehet kerülni, ha az 
ember tudatosan építi fel az életét. Van, hogy 
én is annyira fáradt vagyok, hogy el se tudom 
képzelni a kerti munkát. Aztán összeszedem 
magam és rájövök, hogy nagyon jólesik. Sok-

szor kertészkedés közben jut eszembe a meg-
oldás egy-egy olyan problémára, ami már rég-
óta foglalkoztatott.

– Most is, meg bármikor, ha találkozunk, tel-
jesen kiegyensúlyozottnak tűnik. Mi a titka?

– A biztos családi háttér. Ha bármi ér az életben, 
ide vissza tudok húzódni. Ez nagyon fontos szá-
momra.

– A képviselői munkától azt kapta, amire a 
kezdetekkor számított?

– Igen. Van benne szeretet, van benne kritika, 
van benne küzdelem. 

– Küzdelem? Ha például megnézi egy beru-
házás terveit, és a kivitelezéskor tíz centivel 
vékonyabb a beton, mint a terven, akkor 
szól?

– Persze! Igazi anyatigris vagyok. A beruházás 
az adófizetők pénzéből készül – nem mindegy, 
hogy hogyan. Persze, meghallgatok minden 

érvet, de arra odafigyelek, hogy belelássak 
azokba a dolgokba, amikért felelősséget vál-
laltam. 

– A közgyűlésben is felvállalja az esetleges 
csatákat, érdekellentéteket?

– Arra gondol, hogy melyik körzetben kezdőd-
jenek előbb a beruházások? Nos, az ilyesmit 
nem a közgyűlésben, a tévénézők szeme láttá-
ra kell megvívni.

– Olyan időszak is volt…
– Ez igaz, de most már sokkal nagyobb hang-
súlyt helyezünk az előkészítő munkára. A város 
vezetősége igyekszik minden körzetben nagy-
jából azonos mértékben fejleszteni, és ezt na-
gyon helyesnek tartom.

– Minden ügyet sikerre visz, amibe belekezd?
– Sajnos tudomásul kell vennem, hogy vannak 
ügyek, amelyekben nem tudok többet tenni, 
mint hogy meghallgatom a panaszokat, felveté-
seket. A körzetemben sok idős ember él, sokan 
közülük egyedül. Feleslegesnek érzik magukat. 
Gyakran előfordul, hogy engem keresnek meg 
csak azért, hogy valaki meghallgassa őket.

– Lehet, hogy ebből a sok történetből akár 
egy helytörténeti anyag is összeállhatna.

– Nagy szükség lenne rá! Ebben a körzetben 
még él a nagycsalád tradíciója, amit fontos len-
ne megmutatni, megtanítani a fiatalabb gene-
rációknak. Mert lehetünk akármilyen sikeresek, 
akármilyen gazdagok, az igazi szeretetet csak 
egy jól működő családban kaphatjuk meg. 

– Mi az, amit nagyon szeretne megvalósítani 
a körzetében? Az sem baj, ha még csak álom – 
mint mondjuk egy kacsalábon forgó kulturális 
központ, vagy ilyesmi.

– Nem ilyesmit…, pontosan azt. Kulturális köz-
pont ugyanis egyáltalán nincs a körzetemben, 
pedig nagyon kellene egy jól használható kö-
zösségi tér.

– Akkor van feladat hosszú távra is…
– Van, igen, bőven. De megoldjuk...

Török Péter

sen elkészült már, melynek régi burkolata még 
a 60-as években épült 5-6 méter szélességben. 
A felújítás után a szegéllyel együtt 12 méter 
széles az út, és 11,5 tonnás teherbírásúra erősí-
tették a burkolatot.
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A Zsolt utcában, egy – egyelőre – nem túl jó 
állapotú, de barátságos épületben működik 

a Vörösmarty Könyvtár Zsolt utcai tagkönyvtára. 
A könyvtár csapata gyermek és felnőtt olvasók 
egyre népesebb táborát látja el olvasnivalóval – 
és Miklósné Duhaj Erika, a tagkönyvtár vezetője 
szerint úgy tűnik: az igény még jó ideig megmarad 
a könyvtár tevékenysége iránt.

– Nyugtasson meg, hogy a Gutenberg-gala-
xis még mindig nincs nagy bajban.

– Szerintem nincs, bár tudom, hogy én ezen 
a téren talán túlzottan optimista vagyok. A 
könyvtárak a több ezer éves történelmük során 
mindig rugalmasan alkalmazkodtak a változás-
hoz. Ön tényleg nagyon fiatal, de én emlék-
szem rá, hogy a hatvanas, hetvenes években 
attól féltek, hogy a televízió megjelenése miatt 
majd nem fognak olvasni a gyerekek.

– Előtte a mozi miatt féltek ettől. 
– Meg millió más dolog miatt – és mégis létez-
nek a könyvtárak, és mégis olvasnak a gyerekek. 
Mert egy könyvet olvasva szabadon szárnyal-
hat a fantáziánk, nincs az a technika, ami ezzel 
versenyezhetne. És ne csapjuk be magunkat: 
száz éve, ötven éve se olvastak sokkal többen, 
mint most…

– Csak hogy lássa, mennyire nem vagyok fi-
atal: emlékszem, a hetvenes évek egyik nagy 
sikere volt A három testőr című film akkori 
változata. Megnéztük, aztán mentünk a 
könyvtárba…

„Nagyon örülünk, ha kiderül, hogy
az olvasók ajánlanak minket…”

– … és kérték a regényt. Most is van ilyen. Én pél-
dául onnan tudom, hogy mik a sikerfilmek, hogy 
jönnek az olvasók, és kérik könyv alakban. 

– Interneten, e-könyvben, számítógépen, te-
lefonon írott szót is lehet találni. Ezt is túlélik 
majd a könyvtárak?

– Szerintem igen, hogyne. Világviszonylatban 
úgy tűnik, hogy az e-könyvek például már kez-
denek lecsengeni, miközben nálunk még be 
sem robbantak igazán. És igen: az e-könyv írott 
szó – ott is működhet a fantázia. 

– Én elég sok e-könyvet olvasok, és tudja, mi 
hiányzik legjobban a hagyományos könyv-
höz képest?

– Az illata.
– Persze. Könyves ember kitalálja…

– Így van. Szagról meg lehet mondani például, 
hogy egy könyv milyen korú… Egyébként ez is 
az egyik ok, ami miatt nem féltem a könyvtára-
kat. Van egy hangulatuk.

– Mondok még egy okot a könyvtárak létjo-
gosultságára. A könyvek ára.

– Igen. Sokat drágultak a könyvek, de szeren-
csére azt mondhatom: a város vezetése fon-
tosnak tartja a könyveket, és ezért megfelelő 
mértékben támogatják a könyvtárakat. Sőt: 
nemcsak könyvek beszerzésére, hanem ren-
dezvényekre is kapunk támogatást, amiért kü-
lön köszönet illeti önkormányzati képviselőn-
ket, Deák Lajosnét. 

– Én gyerekkoromban onnan tudtam meg, 
hogy van könyvtár, hogy iskolai keretek kö-

zött egyszer elvittek minket, kötelező jelleg-
gel. Akkor már szerettem olvasni, és emlék-
szem a pillanatra, amikor megpillantottam 
az új „vadászterületet”…

– Ezt mi is így csináljuk, sőt, óvodás csoportja-
ink is vannak, mert a könyvvel való ismerkedést 
nem lehet elég korán kezdeni. De szoros a kap-
csolatunk a Hétvezér téri és a Kossuth iskolá-
val is. Nagyon büszkék vagyunk rá egyébként, 
hogy van egy kilenc hónapos olvasónk is, akit 
a nagymamája hozott el – lapozós könyveket 
szoktak nézegetni. A legidősebb olvasónk pe-
dig kilencvenkét éves.

– Hány kötetből választhatnak az olvasóik?
– Körülbelül 13-14 ezerből. De olvasóink szá-
mára a város összes könyvtári könyve elérhető, 
mert bármit át tudunk kérni a többi fiókkönyv-
tárból.

– Mekkora csapat gondozza ezt az állományt 
a Zsolt utcában?

– Három főfoglalkozású könyvtáros és egy rész-
munkaidős takarító a jelenlegi létszámunk.

– Megenged egy kicsit személyesebb kérdést? 
Önt hogyan ragadta el ez a szakma? Miért 
pont könyvtáros lett?

– A könyvek miatt történt. Kiskoromban alig vár-
tam, hogy megtanuljak olvasni, és ne legyek ki-
szolgáltatva annak, hogy a szüleim mikor érnek 
rá mesélni nekem. Korán elvittek könyvtárba is 
– és az volt a Kánaán. A „B-terv” a tanári pálya 
volt, így lettem történelem-könyvtár szakos.

– Kedvenc könyv? Tudom, hogy nehéz kérdés…
– Igen, mert az ember változik. Ezzel együtt 
abszolút klasszikusként a József és testvéreit 
szoktam mondani, mert abban minden ben-
ne van, amit emberről leírhatnak. Jót, rosszat, 
összetett jellemeket – engem nagyon meg-
fogott. De a mai élő beszédhez, a mai kortárs 
szerzőkhöz képest már nagyon művi a nyelve-
zete – éppen ezért nem is ajánlanám minden 
olvasónknak. 

– A könyvtárosoknak is kell frissülniük?
– Hogyne. Én például eredetileg főiskolán sze-
reztem a diplomámat, és később elvégeztem 
az egyetemet is. Eltelt a kettő között egy kis 
idő – és nem is bántam meg, hogy így döntöt-
tem, mert egy csomó új dolgot tanultam meg 
a szakmáról. 

– Ha teljesülhetne egy darab szakmai kíván-
sága, az mi lenne?

– Egy jobb állapotú épület. A fűtési rendszert a 
tervek szerint hamarosan lecserélik, mert gya-
korlatilag javíthatatlan. De nagyon jó lenne egy 
külső felújítás és egy nyílászáró-csere is. 

– Tehát a hely maga jó, csak kicsit leromlott?
– Nagyon jó helyen vagyunk, igen. És egyre 
több az új érdeklődő is, mert fiatalok költöz-
nek a környékre, akik eljönnek a gyerekeikkel. 
Meg szoktuk kérdezni, honnan tudnak rólunk, 
és nagyon örülünk, ha kiderül, hogy az olvasók 
ajánlanak minket egymásnak.

Török Péter

Virágok közt veled lenni…
A belvároshoz közel, egy csendes utcában télen-

nyáron rengeteg „virág” van. Vannak kisebbek 
és nagyobbak – de színesebbek és hálásabbak 
ritkán fordulnak elő máshol. A virágok – vagyis 
esetünkben a Mákvirág családi napközibe járó 
gyerekek – sokszínűsége és változatossága egy 
székesfehérvári hölgy fejében és szívében megfo-
galmazódott gondolatnak köszönhető.

A Mákvirág családi napközi már hat éve teszi 
színesebbé és gondtalanabbá a felnövekvő ge-
nerációk első pár évét. Az alapító, Györe Tünde 
eredetileg pszichológus, kineziológus végzett-
ségű szakember, így nem kérdés, hogy tudja, 
mire van szüksége a gyerekeknek. Maga is két 
különböző korú kislány édesanyja, így egy sike-
res vállalkozás működtetése mellett egyszerre 
kell a kamaszkorral és egy féléves kisbabával járó 
mindennapokkal megbirkóznia. Családi vállalko-
zásban és szakmájában eltöltött jó pár év után 
eljött egy pont, amikor úgy érezte, váltania kell. 

Mi is az, amit szívesen csinálna? Az élet so-
dorta elé a családi napközi intézményét. Mikor 
megszületett az ötlet, napokon belül indult egy, 
a működéshez szükséges tanfolyam. Pár nap 
volt csak az elindításhoz – szinte sorsszerűnek 

tűnt akkor, hogy minden összeállt időben. A Ne-
felejcs utcai óvodával szemben kezdték meg a 
működést, ami azért volt remek választás, mert 
a szülők egy utcában tudhatták biztonságban az 
óvodás és a bölcsődés korú gyermekeiket. Most 
az Olaj utcában teljes kihasználtság mellett ti-
zennégy másfél és három év közötti gyerekkel 
működik a napközi. Az ősszel induló újabb hét 
fős ovis csoport felügyeletéhez szükség van 
egy újabb óvónőre és egy dajkára, így összesen 
heten vigyáznak majd a gyerekekre. 

Bár Tünde féléves kislánya miatt a szakmai 
feladatokban nem tud mindennap részt venni 
jelenleg, babajóga oktatóként heti 1-2 órát ő is 
dolgozik a gyerekekkel. Talán ezért is tud sike-
resen működni a napközi, ahol a legjobbat és 
legtöbbet igyekeznek nyújtani az itt dolgozók 
– hiszen mindenki egy picit a sajátjának érzi. 

Mára állandósult a megfelelő gondozói csapat, 
bár az első időszakban nem volt egyszerű meg-
találni a megfelelő szakembereket. A kis létszám 
azt is jelenti, hogy jobban oda tudnak figyelni az 
apróságokra, rugalmasan tudják kezelni a hely-
zeteket. Heti szinten külön foglalkozás kereté-
ben van náluk angolóra, jógaoktatás, zenés és 
mozgásos illetve fejlesztő foglalkozások. 

– Igyekszünk minden gyerkőcnek a legmeg-
felelőbb családi napközit javasolni, szem előtt 
tartva a szülők és az ő igényeit, érdekeit, a saját 
érdekeinkkel szemben – mondja Györe Tün-

de. – Ha van egy kisgyerek, akinek a városban 
található másik napköziben jobban tudnának 
segíteni, mert náluk van meg az a speciális fej-
lesztés, inkább őket javasoljuk. Kényelmesebb 
a szülőknek, hogy rugalmas időbeosztásban 
hozhatják hozzánk a gyerekeket. Vannak olyan 
gyerekek, akik mindig csak délelőtt vagy ebé-
dig vannak nálunk, mert a szülő úgy dolgozik. 
Bár viszonylag állandósult a gyerekek csoport-
létszáma, nálunk arra is van lehetőség, hogy 
hetente csak 1-2 napon vagy félnapon oldjuk 
meg a gyerek felügyeletét, mert a többi idő-
ben a szülő otthon tud vele foglalkozni. Nekem 
is nagy segítség lesz, hogy amikor a kislányom 
már tud járni közösségbe, itt lesz velem, de köz-
ben tudom intézni a pályázatokkal, munkáltatói 
kötelezettségekkel kapcsolatos feladatokat. 

Az otthon melegsége és a gondozók szeretete 
érződik az egész házban. Belépve a zárt udvar-
ra, végigjárva a több foglalkoztató helyiségből, 
fürdőből, konyhából álló épületet, rácsodálkoz-
va az udvaron található ugrálók, trambulinok, 
játékok, eszközök mennyiségére, szeretném 
újra gyerekként felfedezni a világot egy családi 
napköziben...

Zsida-Domokos Andrea

Györe Tünde, a Mákvirág családi napközi alapítója

A könyvvel való ismerkedést nem lehet elég korán elkezdeni – könyvtári óra kicsiknek és nagyobbaknak
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– Térjünk vissza a tehetséggondozáshoz. Azt 
mondta, a magyar nyelv védelmében hozták 
létre annak idején az első alapítványt.

– Ez azt jelenti, hogy olyan versenyeket hirdet-
tünk és vállaltunk fel akár körzeti, akár országos 
szinten, amelyek az anyanyelv ápolását szolgál-
ták. Ez lehetett a szép magyar beszéd vagy a 
helyesírás. Tehát nem konkrétan tananyag, in-
kább egyfajta kiegészítője a magyar nyelv és 
irodalom tanításának. A matematikai irányult-
ság a kezdetektől megvolt az iskolánkban. Hi-
szen az intézmény környékén laktak a Videoton 
dolgozói, az ő gyerekeik jártak az iskolánkba. 
Szorgalmazták, hogy válasszunk valamilyen 
specializációt, és kézenfekvő volt, hogy a ma-
tek lett az, hiszen nagyon jó tanáraink voltak és 
vannak e tekintetben. Aztán az idegen nyelv is 
előtérbe került a rendszerváltozás után. Addig 
oroszt tanítottunk, majd ehhez jött az angol, a 
német és a francia. Mára ebből az angol és a né-
met maradt. Mindig is arra törekedtünk, hogy 
ne „kockafejű” embereket, matematikusokat 
neveljünk, hanem a gondolkodásukat, a logikai 
képességeiket, a kreativitásukat fejlesszük. Ak-
kor lesznek a diákokból olyan felnőttek, akik az 
élet minden területén helyt tudnak állni.

– Hogyan segít az alapítvány az iskolának, a 
tehetségeknek?

– Az alapítvány költségvetése a személyi jöve-
delemadó egy százalékából, a szülői támoga-
tásokból és a pályázatokból befolyó összegek-
ből tevődik össze. Nem kell nagy mennyiségre 
gondolni, pár millió forintból gazdálkodunk 
egész évben. Hogy mire költjük mindezt? Szá-
mos verseny házigazdái vagyunk, ha pedig a mi 
tanítványunk utazik el egy megmérettetésre, 
annak a költségét is az alapítvány állja. Szeren-
csére sok olyan diákunk van, akit támogatha-

tunk ilyen módon. Ezen kívül a pedagógusok 
továbbképzéseit is ebből finanszírozzuk. Ter-
mészetesen ezek nem kötelezőek, de ha úgy 
érezzük, hogy fontos egy-egy szakterületen 
új ismeretekre szert tenni, akkor az alapítvány 
támogatja a tanárokat ebben. A harmadik terü-
let, amellyel foglalkozik a szervezet, az az esz-
közbeszerzés. Komoly fejlesztéseket tudtunk 
végrehajtani az elmúlt években az alapítvány 
segítségével. Kezdetben asztali gépeket, majd 
laptopokat vásároltunk, projektorokat, digitális 
táblákat állítottunk fel a tantermekben. 

– Található egy tábla az iskolában, amelynek 
az „Akikre büszkék lehetünk” címet adták.

– Ez tulajdonképpen egy dicsőségtábla. Fél-
évente minden osztály javaslatot tesz arra, ki-
nek a fényképe kerülhet ki a táblára. Ennek szi-
gorú szabályai vannak. Nemcsak a tanulmányi 
eredmények és a versenyeken való részvétel 
számít, hanem a közösségi munka is, mennyire 
vesz részt a Diákönkormányzat munkájában. 
Régi hagyománya van például a Hétvezér Nap-
nak, amikor diákigazgatót is választanak a gye-
rekek maguk közül. Amikor pedig elbúcsúzunk 
a végzősöktől, kiválasztanak egy főt a nyolca-
dikosok közül. Az ő neve gravírozva kerül fel a 
táblára úgy, hogy az előző év kitüntetettje teszi 
ki a nevét a falra. Ez már hagyomány, része a 
ballagási ceremóniának.

– Meglehetősen demokratikusan hangzik, 
hogy a gyerekek választják ki maguk közül a 
jelöltet.

– Igen, az iskolában nagyon jó közösség alakult 
ki, mint ahogy ez is mutatja. Mindig nagyon 
komolyan megbeszélik az osztályfőnökök a di-
ákokkal a jelöltek személyét.

– Milyen feladatok állnak a közeli és a távoli 
jövőben az alapítvány előtt?

– Ezeket akkor tudom elmondani, amikor elkez-
dődik a tanév. Az alapítvány szorosan együtt-
működik az iskolával, vagyis a tanév rendje 
határozza meg, a tanévhez igazítjuk a tevékeny-
ségünket. Szeptember körül derül ki, mekkora 
összeggel rendelkezünk az adó egy százalékos 
felajánlásokból, ez a keret határozza meg, mire 
költhetünk abban az évben. Általában ősszel és 
tavasszal kerülnek megrendezésre a versenyek, 
ezek részei a szervezet költségvetésének. Ju-
talomkönyveket, ajándékokat osztunk a nyer-
teseknek, valamint az év végi jutalomkönyvek 
beszerzését is az alapítvány finanszírozza. A ka-
rácsonyt megelőző időszakban nyílik lehetősé-
günk mindig valamilyen új eszköz beszerzésére, 
ez szerintem idén sem lesz másként. Mindezek 
mellett pedig annyi pályázati lehetőséget raga-
dunk meg, amennyit csak tudunk.

Simon Rita

A „Fokozatváltás a felsőoktatásban” című fel-
sőoktatási stratégiában meghatározottak 

szerint a Felsőoktatásért Felelős Államtitkárság 
áttekintette az egyes felsőoktatási intézmények 
struktúráját, működését. Dr. Palkovics László, az 
Emberi Erőforrások Minisztériumának felsőokta-
tásért felelős államtitkára augusztus elején úgy 
nyilatkozott: a Corvinus Egyetem is indítana kép-
zést Székesfehérváron. Az átalakításokról a végle-
ges döntés augusztus végén születik meg.

 
Székesfehérváron működik az Óbudai Egyetem 
Alba Regia Műszaki Kara, mely az Óbudai Egye-
tem korábbi Alba Regia Egyetemi Központjának 
és a Nyugat-magyarországi Egyetem korábbi 
Geoinformatikai Karának összeolvadásával jött 
létre. Itt villamosmérnöki, informatikai, mecha-
tronikai, műszaki-gazdasági, illetve földmérés, 
térképészet, geoinformatika képzés zajlik. Szé-
kesfehérvárnak azonban gazdasági, pénzügyi, 
gazdaságinformatikai és HR-es szakemberekre 
lenne szüksége. Ezért azt is tervezik, hogy a 
Corvinus Egyetem itt indítana kihelyezett gaz-
dasági, pénzügyi, valamint személyügyi, hu-
mánpolitikai képzést. Az elképzelések szerint 
ez a helyi cégek bevonásával akár duális kép-
zésként is indulhatna, melynek során a hallga-
tók már tanulmányaik alatt egy-egy helyi vállal-
kozásnál szerezhetnének gyakorlatot.

Székesfehérvár polgármestere üdvözölte 
az államtitkár bejelentését. Dr. Cser-Palkovics 
András a hír kapcsán emlékeztetett: Székes-
fehérvár a magyar gazdaság egyik legfonto-
sabb erőcentruma. A városban folyamatosan 
újabb és újabb beruházások valósulnak meg, 
így egyre nagyobb az igény a szakképzett 
gazdasági, műszaki, pénzügyi, humánpoliti-
kai és logisztikai munkaerőre. Ezért nagyon 
fontos, hogy elindult az Óbudai Egyetem Alba 
Regia Műszaki Kara, melynek első eredményei 
mindenképpen pozitívak. A polgármester re-
ményét fejezte ki, hogy a képzés a következő 
években újabb és újabb elemekkel bővül majd. 
„Emellett nagy örömmel támogatunk minden 
olyan állami és felsőoktatási elképzelést, ami a 
Corvinus Egyetem magas színvonalú képzése-
inek székesfehérvári jelenlétét megalapozza. 
Székesfehérvár – ugyanúgy, mint az Óbudai 
Egyetem esetében – kész a Corvinusnak is 
minden segítséget és támogatást megadni, 
hogy ezek a képzések campus jelleggel minél 
hamarabb el tudjanak indulni, és pár év alatt 
több ezer fehérvári fiatal szerezzen piacképes 
diplomát, ezzel is erősítve a város gazdaságát” 
– hangsúlyozta dr. Cser-Palkovics András.

(forrás: www.szekesfehervar.hu)

Az Óbudai Egyetem Alba Regia Műszaki Kara első ered-
ményei mindenképpen pozitívak

Tölgyesi Ferencné az iskola volt igazgatója, jelenleg a Hétvezér Alapítvány kuratóriumi elnöke

Tehetséggondozás, eszközbeszerzés, tanári 
továbbképzések. A Hétvezér Alapítvány 1991-

ben azzal a szándékkal jött létre, hogy mind-
ezekhez anyagi támogatást nyújtson. Az elmúlt 
huszonnégy évben töretlenül végezte a dolgát a 
szervezet a Hétvezér Általános Iskola vezetésével 
karöltve. Számos versenyt rendeztek, küldtek el 
tehetségeket megmérettetésekre, és elektroni-
kai eszközökkel rendezték be a tantermeket. Két 
éve új kuratóriumi elnöke van az alapítványnak: 
Tölgyesi Ferencné korábbi intézményvezető, aki 
elkötelezett a feladata iránt.

– 2011 év elején mentem nyugdíjba. Az isko-
la megalapítása, 1981 óta vezettem az intéz-
ményt. Pihentem egy kicsit, de persze nem 
tudtam elszakadni az iskolától. Két éve vettem 
át a Hétvezér Alapítványt, amikor a három ed-
dig létező szervezet, a Hétvezér, a Tehetsége-
kért és a Világnyelvész egyesült – kezd bele a 
történetbe Tölgyesi Ferencné. – Mivel az iskola 
és az alapítvány szorosan együttműködik, ké-
zenfekvő volt, hogy én veszem át az alapítvány 
vezetését. Előtte összeférhetetlenség miatt 
nem kerülhetett erre sor, de persze a minden-
napi munkában én is részt vettem.

– Miért vonták össze a három alapítványt?  
– 1991-ben hoztuk létre a Hétvezér Alapít-
ványt, ami nagy újdonságnak számított akko-
riban. Nem is volt arra példa Fehérváron, hogy 
egy iskola alapítványt működtetne, Szombat-
helyről kellett tanácsot kérnünk, mit hogyan 
csináljunk. Mivel nálunk mindig is lelkes tan-
testület működött, ezért mindig kerestük 
annak a módját, hogyan lehetne könnyebbé, 
korszerűbbé tenni a tanítást, hogyan adha-
tunk át minél nagyobb tudást a gyerekeknek 
naprakészen, korszerű eszközökkel. És bizony 
abban az időszakban nem állt sok pénz a ren-
delkezésünkre, ez hozta életre az alapítványt. 
Legelőször a magyar nyelv védelméért alapí-
tottuk meg a szervezetet, aztán előtérbe került 
a matematika, ez lett a Tehetségekért, majd a 
nyelvek is egyre nagyobb szerepet kaptak, és 
létrejött a Világnyelvész. Meglehetősen bo-
nyolultan működött ez a rendszer, sokszor ke-
restek meg például a szülők, hogy most akkor 
melyik alapítványt támogassák. Mindig el kel-
lett magyarázni, melyik szervezet milyen céllal 
jött létre, melyik milyen irányultságú. Aztán 
megjelent a KLIK. 

– Milyen változást eredményezett a Klebelsberg 
Intézményfenntartó Központ megjelenése?

– A KLIK megjelenésével megszűnt az iskolák 
gazdasági önállósága. Bonyolultabbá vált egy-
egy új eszközhöz való hozzájutás, ekkor kerültek 
előtérbe az alapítványok. Mivel mint iskola, nem 
pályázhattunk, ezért más lehetőség után kellett 
néznünk. A három alapítvány együttes működ-
tetése ekkor vált bonyolulttá, így egyesítettük 
őket Hétvezér Alapítvánnyá. Ez a második év, 
hogy így összevonva működik a szervezet.

– Vannak pályázatok?
– Igen, elég sok van. Ezeken keresztül szereztük 
be például most nyáron az utolsó hiányzó di-
gitális tábláinkat. Így már minden tanteremben 
található ilyen eszköz, projektor és laptop is.

Tehetséggondozás alapítványi támogatással
Huszonnégy éve a Hétvezér Általános Iskoláért

A Corvinus is
indítana
képzést

Fehérváron
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így készült alkotásokat akár egy kiállításon is meg 
tudjuk mutatni, vagy itt bent a házban rakjuk ki. 
Az intézmény filozófiája, hogy mindenkit a maga 
módján értékeljünk, és meg is mutassuk ezt, 
például ha rendezvény van. Most már hagyomá-
nyosnak tekinthető a Tavaszköszöntő nevű prog-
ramunk, amelynek a Fehérvári Civil Központ szín-
házterme ad otthont már második éve. Ezen a 
rendezvényen minden ellátott megszólal a maga 
módján, és ez nagyon sokat jelent a szülőknek, 
hozzátartozóknak, barátoknak. Van zene-dráma 
foglalkozásunk, ahol az énekkarunk próbál, illet-
ve ha rendezvényre készülünk, akkor a próbák 
ezeken a foglalkozásokon belül történnek.
Mindezek mellett az eddig megszerzett képes-
ségek szinten tartásával is foglalkozunk. Ez lehet 
rejtvényfejtés, vagy egy füzetbe diktál valamit 
a csoportvezető. Van olyan is, akivel a nevének 
leírását gyakorolják, hiszen itt házon belül is sok 
olyan dokumentum van, amit saját magának kell 
aláírnia a gondozottnak.
A fakultatív programjaink a délutáni időszakban 
zajlanak. Lovaglást kínálunk a fiataloknak, zenés 
tornát, úszást, táncfoglalkozást, plusz kézműves 
foglalkozást heti rendszerességgel, pénteken-
ként pedig a Sóstói Stadion műfüves edzőpályá-
ját használhatjuk díjmentesen.

– Honnan érkeznek az ellátottak?
– Fontos elmondani, hogy ez Székesfehérvár 
Megyei Jogú Város által fenntartott szociális in-
tézmény, így az ellátotti köre is fehérvári. Üres 
férőhely esetén pedig a vonzáskörzetből érkez-
nek, de a fehérváriak mindenképpen előnyben 
részesülnek.

Simon Rita

Nem hordanak fehér köpenyt. Így amikor be-
léptünk a Frim Jakab Képességfejlesztő Sza-

kosított Otthon udvarára, nem lehetett megálla-
pítani, ki az ellátott és ki a szakember. Mosolygós, 
segítőkész hölgy érkezik elénk, kalauzol az épület-
ben. Ő Rábai Ildikó intézményvezető.

– Miért nem hordanak köpenyt?
– Partnerként bánunk az ellátottakkal, ezért nem 
különböztetjük meg magunkat köpennyel. Mind-
annyian emberek vagyunk, csak ők éppen segít-
ségre szorulnak. Az intézményünk célja, hogy a 
középsúlyos értelmi fogyatékkal élőket felkészít-
sük a felnőtt létre, és ehhez minden segítséget 
megadjunk. 

– A felnőtt életre készítik fel őket. Mit jelent ez?
– Mi itt a Frim Jakab KSZO-ban az oktatásból kike-
rült fiatalokkal dolgozunk, ők az ellátotti körünk. 
22-23 éves korukban kerülnek hozzánk, és addig 
maradnak, amíg igénylik, vagy szükséges – nincs 
korhatárhoz kötve. Amikor kikerülnek a fiatalok 
az iskolából, akkor egészen más életformával ta-
lálják magukat szembe. Beletelik pár évbe, mire 
felveszik azt a ritmust, ami már nem az iskola. 
Sokáig azt mondják a napköziről, hogy iskolába 
megyek, a foglalkoztatási rendet pedig órarend-
nek hívják. Az otthon és az iskola is egy óvó, védő 

közeget jelent számukra, mi pedig már a felnőtt 
létükre fókuszálunk. Nem helyettük teszünk meg 
dolgokat, hanem igyekszünk rábírni őket arra, 
hogy megtegyék azt önállóan, amire képesek.

– Miben tud segíteni az intézmény?
– Az oktatásban már sok mindent elsajátítottak 
a fiatalok, ezért maximális köszönet a pedagó-
gusoknak. Ezeket a megszerzett képességeket, 
készségeket azonban nem szabad elveszíteni-
ük. Ezért is fontos a további intézményi ellátás, 
ezt biztosítjuk mi. Sok olyan esetet ismerünk, 
hogy miután kikerül a fiatal az oktatási rend-
szerből, onnantól kezdve a négy fal között 
él, – akár anyagi okok, akár tájékozatlanság 
miatt – pillanatok alatt leépülnek a megszer-
zett ismeretek. Azt is gondolhatnánk, hogy a 
fogyatékkal élő felnőtt emberek nem szerez-
hetnek meg több tudást, vagy nem fejleszt-
hetőek. Az utóbbi évek tudományos kutatásai 
azonban cáfolták ezt, és mi is látjuk, tudjuk a 
saját tapasztalatainkból, hogy igenis el tudnak 
sajátítani új ismereteket. Ráadásul praktikus 
ismereteket, amelyekkel a hétköznapi életben 
is boldogulhatnak. Az a célunk, hogy a felnőtt 
életüket próbálják meg emberhez méltóan 
élni, minél kevesebb segítségre szorulva. Se-
gítünk a kiteljesedésükben, arra ösztönözzük 
őket, hogy ismerjék fel, ők maguk mire képe-
sek. Természetesen a közösség adta élmény is 
nagyon fontos, hiszen az ember társas lény. 

– Középsúlyos értelmi fogyatékos ellátottakat 
említett az előbb.

– Az értelmi fogyatékosságot más néven intel-
lektuális képességzavarnak is hívják, ami átlagon 
aluli intelligencia szintet jelent, ennek vannak 
fokozatai. A középsúlyos értelmi fogyatékosok 
java részének gondjai vannak az írással, az olva-

sással is. A szóbeli kommunikációjuk is akadályo-
zott, nehezebb a beszédértésük. Előfordulnak 
nálunk halmozottan fogyatékos ellátottak is. Az 
itt dolgozók professzionális segítők. Szakképzett 

ápoló-gondozók, szociálpedagógusok, terápiás 
munkatársak. Orvos és pszichiáter szakorvos áll 
rendelkezésre. Minden felmerülő ellátást, keze-
lést a szülőkkel, családdal egyeztetve végzünk el, 
fontosnak tartjuk az együttműködést. 

– Mennyi szakember jut az ellátottakra?
– Összesen ötvenöt főt látunk el. A napközis 
szolgáltatást harmincöten veszik igénybe, az 
átmeneti otthonban tízen, a tartós bentlakásos 
részlegen szintén tízen vannak. Integrált foglal-
koztatást tartunk nekik, azaz vegyes csoportja-
ink vannak, csoportonként hat-nyolc fővel. Így 
jön létre a hét csoport, fejenként egy csoport-
vezetővel. Ezt kiegészítik a szociális gondozók, a 
törvény ugyanis lehetőséget biztosít arra, hogy 
három csoportonként alkalmazzunk egy szak-
embert, és mi élünk is vele. Ezzel tudjuk biztosí-
tani a minőségi ellátást.

– Önellátásra nevelik a fiatalokat. Milyen mód-
szerekkel érik el ezt?

– Amikor bekerül a fiatal az intézményünkbe, 
állapotfelmérésen esik át. Ennek alapján készít-
jük el a személyre szóló fejlesztési tervet. Erre 
támaszkodik a csoportvezető a foglalkozások 
során, tisztában van az ellátott ismereteivel, pró-
bál tőle követelni dolgokat, és megtanítani neki 
az újakat. Van tankonyhánk, mozgásfejlesztő 
termünk, számítástechnikai részlegünk négy szá-
mítógéppel. Van kézműves foglalkoztatónk is, itt 
különféle technikákkal ismerkedhetnek meg az 
ellátottaink. Az volt a kifejezett kérésem a fog-
lalkozást tartó kolléganőhöz, hogy próbáljanak 
meg minél több saját munkát kiadni a kezükből 
a fiatalok. Ugyan sokkal egyszerűbb az, hogy 
„add ide, megcsinálom”, de nálunk nem az a cél, 
hogy minél hamarabb elkészüljön valami, hanem 
hogy tudjuk, ez valóban az ő keze munkája. Az 

„Mindannyian ugyanolyan emberek vagyunk…”
Az életre készítik fel a fogyatékkal élőketÚj programot indított júliusban a Fejér 

Megyei Család, Esélyteremtési és Önkén-
tes Ház Székesfehérváron. A „Szülők isko-
lája” célja, hogy szakszerű nevelési, fej-
lesztési tanácsokkal segítsék a családok 
mindennapi problémáinak megoldását. 

A programsorozat pedagógus, óvodape-
dagógus, gyógypedagógus, gyermekpszi-
chiáter, gyermek neurológus, pszichológus 
szakemberek bevonásával valósul meg. Az 
állandó előadó mellett minden alkalomra 
más-más szakember beszél az adott témáról. 
A Szülők iskolájába a megyében élő bölcső-
dés, óvodás és kisiskolás korú gyermekek 
családjait várják. A program ideje alatt gyer-
mekfelügyeletet biztosít a CSEÖH szakember 
bevonásával. Ha az érdeklődők között fogya-
tékossággal élő gyermeket nevelő szülő is 
jelentkezik, a gyermekfelügyeletet gyógype-
dagógus látja el.
Az iroda a 06 30/380-7943 telefonon várja az 
érdeklődők jelentkezését.

A KÖVETKEZŐ HÓNAPOK TÉMÁI:

2015. AUGUSZTUS:
Hogyan kerüljük el az óvoda- és iskolakezdés 
nehézségeit – Az integráció lehetőségei, előnyei 
és hátrányai
Előadó: Sziklai Szilvia integráló pedagógus

2015. SZEPTEMBER:
Konfliktuskezelés a családban – problémás visel-
kedések gyermekkorban
Előadó: Kégl Viktória gyermekpszichológus

2015. OKTÓBER:
Magatartás és tanulási zavarok, viselkedésprob-
lémák kezelésének lehetőségei – A funkcionalitás 
korlátai autizmus spektrum érintettségben
Előadó: Dr. Halász József gyermekpszichiáter

2015. NOVEMBER:
Korai felismerés. Milyen tünetek-panaszok esetén 
keressünk fel gyermek neurológust? 
Előadó: Dr. Deák György gyermek-neurológus

Szülők iskolája

Új internetes
programmagazin

Augusztus elején elindult a város új, interne-
tes programmagazinja, a www.teleelettel.hu 

címen. A programszervezők, civil szervezetek ma-
guk is feltölthetik az eseményeket az új portálra. 

A honlap lehetőséget ad arra, hogy a városban 
zajló események közül kategória, helyszín, vagy 
akár időpont szerint is választhassanak az érdek-
lődők, akik így még könnyebben választhatnak 
Székesfehérvár egész éves, gazdag programkí-
nálatából.

A portál elindításához a tavaly bevezetett 
„Tele élettel!” szlogen szolgált alapötletül, hi-
szen a korábbihoz képest új irányt jelentő vá-
rosi kommunikáció minden előzetes várakozást 
felülmúló fogadtatásra lelt a székesfehérvári 
eseményeket nyomon követők részéről. Az új 
típusú kommunikáció célja, hogy a városban 
élők és az ide érkezők tényleg azt állapíthassák 
meg: Székesfehérvár tele van élettel. Ezért jött 
létre a programajánló oldal, amely máris nagyon 
sok eseményt kínál az érdeklődőknek Székesfe-
hérváron. Az üzemeltetők – vagyis a fehérvári 
önkormányzat és az Absurd Kft. –  célja, hogy 
minden, a városhoz kapcsolódó program, ese-
mény megtekinthető és kategorizálható legyen, 
valamint, hogy a portálra külsős programok is 
felkerülhessenek. 

Az új oldal jelentősen megkönnyíti a progra-
mok közötti eligazodást, az érdeklődők azt is 
könnyen megtudhatják, melyek az ingyenes és 
a fizetés rendezvények. A felület számítógépre, 
mobiltelefonra, táblagépre is optimalizálható, 
így kényelmesen elérhető lesz minden körülmé-
nyek között. Az oldal tartalom és funkcionalitás 
szempontjából is folyamatosan bővül.

Rábai Ildikó, a Frim Jakab Képességfejlesztő Szakosított Otthon intézményvezetője
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Az elmúlt évek alatt megújult a Széna tér is

„S zeretek ott lenni, amikor elkezdődik egy be-
ruházás. Figyelni a munkásokra és megkér-

dezni a körzetben élőket, hogy mennyire tetszik 
nekik a kivitelezés. Számomra minden vélemény 
fontos, hiszen rendszerint az itt lakók kérését tel-
jesítem” – meséli a 11. számú választókörzetben 
zajló munkálatokról Deák Lajosné önkormányzati 
képviselő. Bőven van mit áttekinteni: körforgalom 
kialakítása, járdafelújítás és több intézményi fej-
lesztés is szerepel a 2015-ös tervei között.

Két éve újult meg a Széna tér, ami igazi ajándék 
volt az ott élőknek, az oda iskolába járóknak. 
Harmincéves lemaradást sikerült felszámolni: 
elbontottak egy balesetveszélyes medencét,  és 
a helyén parkot alakítottak ki fitness játékokkal, 
védőhálóval körbekerített focipályával, ivókút-
tal. Padokat állítottak, ahova leülhetnek, ahol 
beszélgethetnek az emberek, de azt a Mitos 
szobrot is felújíttatták, amit 1979-ben a város 
nyert egy „Ki Mit Tud?” versenyen és eddig erő-
sen lepusztult állapotban a medence szélén állt. 
Tavaly a Király sor és a Móricz Zsigmond utca kö-
zötti területen emlékparkot avattak a Gyergyói-
havasokban legyilkolt 159 székesfehérvári kadét 
tiszteletére. Az emlékparkra láthatóan szükség 
volt: mindig ég az emlékkövön mécses, van rajta 
friss virág. A park mindig ápolt és rendezett, de 
nem kizárólag a Városgondnokság kertészeinek 
köszönhetően: a környéken élők tiszteletük jelé-
ül összeszedik a szemetet, vagy kihúzzák a gyo-
mot a virágok közül.

A Halesz-park tavalyi felújításával pedig iga-
zi közösségi tér jött létre. A hét minden napján 
sok sportolni vágyó ember jár oda futni, vagy a 
szabadtéri kondi gépeken edzeni. Sok kisgyer-
mekes családot vonz a megújult játszótér vagy a 

közlekedés megtanulására alkalmas Kresz-pálya, 
és itt van a város egyetlen mozgássérülteknek 
felállított hintája is, amiben kerekes székben ülők 
szórakozhatnak.  

A közösségi terek kialakítása után a tervek sze-
rint idén közterületi és intézményi fejlesztések 
következnek. Az állami adósságkonszolidációnak 
köszönhetően a Saára Gyula Útfelújítási Prog-
ram 2015-ben is folytatódik – ennek keretében 
további utak, járdák és parkolók újulnak meg 
városszerte. A 11. számú választókörzetben eb-
ből a keretből körforgalom épül a Királysor és a 
Géza utca kereszteződésében, és ebben az évben 
is sor kerül több lakótelepi út és járda javítására. 
Az Almássy-telepen végre megvalósulhat a teljes 
akadálymentesítés, ami a babakocsival és a kerek-
esszékkel közlekedők számára jelent könnyebb-
séget. Régi adósság rendezését jelentette tavaly, 
amikor az „író utcákban” elindult a járdafelújítás. 
A Németh László utcában immár teljes hosszában 
használható a járda, idén pedig a Katona József 
utcai szakaszokat javítják, újítják meg.

Évtizedekkel ezelőtt a Papagáj-telepi házak és 
a szomszédos utcák új járdarendszert kaptak, az 
utca másik részében élők pedig csak 40x40-es 
járdalapokat – és ezek lerakását is az ingatlan-
tulajdonosoknak kellett megoldaniuk. Most elő-
ször az utca elején lévő aszfaltos járda újul meg: 
a kátyúkat, eróziós nyomokat befoltozzák, a nö-
vények gyökerei által okozott károsodásokat ki-
javítják. A következő felújítási szakaszban a Géza 
utcai kereszteződéstől szedik fel a járdalapokat 
és szabványszélességűre bővítve térköves járdát 
építenek ki. 

Az előző évben a Saára Gyula program forrásai-
ból közel ötven millió forintot tudott felhasználni 
a körzet. Megvalósult a Nefelejcs utca aszfaltozá-

„Ezek a munkák általában a lakók kérésére kezdődnek…”
Tovább fejlődik a 11. számú választókörzet

sa, ami nagyon időszerű volt, hiszen már-már jár-
hatatlanná vált az útszakasz. Ez a beruházás még 
nem zárult le, rövidesen elkezdődik a Berényi út 
második ütemének a megépítése, a Kadocsa út-
tól az Olaj utcáig ugyanis eddig nem volt megfe-
lelő a csapadékvíz elvezetése. Ezzel a fejlesztés-
sel megoldódik több ide torkolló mellékutca nyílt 
csatornarendszerének a kiváltása.

Ebben az évben a fejlesztési tervekben az Ybl 
Miklós Intézmény-felújítási Program dominál, 
amelyet az önkormányzat intézmény-hálózatá-
nak felújítására hirdetett meg 2014-ben. A Ne-
felejcs utcai óvodában és a Vörösmarty Mihály 
Könyvtár Zsolt utcai Tagkönyvtárban nyílászá-
rók cseréjére került sor, a könyvtárban pedig 
emellett a fűtéskorszerűsítés is megtörténik. A 
Gyöngyvirág óvodában a tetőszerkezet újul meg, 

a Hétvezér Általános Iskolában ugyanezt a mun-
kát – közel 3000 négyzetméteren – már tavaly 
befejezték. 

Az Aszalvölgyben a közvilágítás kiépítésével 
folytatódik a terület fejlesztése, de a Lehel utca 
mögötti játszótérre is kerül három köztéri lámpa, 
a biztonságosabb használat érdekében. 

A körzet legnagyobb beruházása a Széna Téri 
Általános Iskola udvarán megépülő új sport-
csarnok lesz. Több mint 600 gyerek jár ebbe az 
iskolába, régi probléma a tornaterem hiánya. A 
rövidesen megépülő új sportcsarnokot délelőt-
tönként a diákok használják, délután pedig a 
kézilabda utánpótlás-nevelést szolgálja. Az is-
kola mostani tornaterme is tovább működik, a 
szabadidős tevékenységekhez áll majd rendel-
kezésre.

A Koronás Park igazi sikertörténetet tudhat 
maga mögött az eltelt egy évben: a megnyi-

tástól mostanáig a látogatók száma már a 237 
ezret is meghaladta. A park hihetetlen népszerű-
sége jól mutatja, mekkora igényt elégített ki az 
uniós támogatással megvalósított fejlesztés. A 
gyermekek és családok népszerű közösségi park-
jának egyéves évfordulóján, augusztus elején 
hamisítatlan születésnapi zsúrral ünnepeltek a 
résztvevők. Az eseményen dr. Cser-Palkovics And-
rás, Székesfehérvár polgármestere is részt vett.
  
A park ingyenesen látogatható, az év minden 
napján várja a játszani vágyókat, akik között 
bizony nem csak a legkisebbek fordulnak elő. 
A tinédzser-korosztály is előszeretettel tölti itt 
az iskola utáni szabad óráit. Bár a játékeszkö-

zök igen nagy igénybevételnek vannak kitéve, 
a város nagy gondot fordít az állagmegőrzés-
re. Az első születésnapját ünneplő park szép és 
vonzó játszóhely a családok számára.

„Boldog születésnapot, Isten éltesse a Koronás 
Parkot!” – kezdte beszédét dr. Cser-Palkovics 
András. Székesfehérvár polgármestere köszö-
netét fejezte ki a Koronás Park munkatársai-
nak, akik a Városgondnoksággal közösen az 

elmúlt egy évben mindent megtettek annak 
érdekében, hogy a gyerekek ilyen szép környe-
zetben jól érezhessék magukat. „Az elmúlt egy 
évben több mint 237 ezer látogató járt a Koro-
nás Parkban. Ez egy óriási szám, amely őszin-
tén szólva minden várakozást felülmúlt. Ennek 
a fejlesztésnek köszönhetően megszépült, és 
megújult közösségi térré vált az egykori Vidám-
park területe, amely hosszú évtizedekig sajnos 
nagyon elhanyagolt volt. Komoly beruházással 
hoztuk létre ezt a csodálatos parkot, amely iga-
zán méltó hely arra, hogy a gyermekek itt játsz-
hassanak” – mondta dr. Cser-Palkovics András, 
aki hozzátette, a terület tovább szépült az el-
múlt időszakban, és a jövőben is folytatódnak 
a fejlesztések. A Csónakázó-tó partján tavaszra 
elkészült az új szálloda, a közeljövőben pedig 

átadják az új kosárlabda edzőközpont is. Mind-
ezek után a Liget sor felújítására is sor kerül – a 
beruházás előkészítése már zajlik.

A Koronás Park egyéves születésnapját színes, 
változatos programokkal, tortával és a Makám 
együttes koncertjével tették feledhetetlenné a 
szervezők. Délelőtt születésnapi játszóházban 
készíthették el a mulatság kellékeit a gyerekek, 
akik a Középkori Kaszinóban is próbára tehet-

ték a szerencséjüket. Az egész napos családi 
program egyik legnépszerűbb pontjának a 
több mint háromszáz szeletes, négyszintes 
torta számított, amely Trüffel, Mozart, Sacher 
és Eszterházy ízesítést kapott. 

A Koronás Park népszerűségének titka a 
rendkívül változatos játék kínálatban, a jól 
kialakított, barátságos terekben, és abban a 
hangulatban rejlik, amely a történelmi hagyo-
mányokban gyökerezve átszövi a mai gyere-
kek játékát. Az itt dolgozók fáradhatatlanul 
készítik elő a középkort idéző legkülönfélébb 
játékokat és foglalkozásokat. Az egy év során 
tartottak már történelmi hétpróbát a város 
óvodásainak, de a kisiskolások idén rendhagyó 
történelemórán is részt vehettek, melyen a kö-
zépkori élettel és a találmányokkal ismerked-
hettek. Megszámlálhatatlan autentikus eszköz 
készült már a kézműves játszóházban, vagy 
ahogy itt nevezik, a „bütyköldében”. A temati-
kus napokon hol sárkányok, hol boszorkányok 

és lidércek lepik el a parkot, hol pedig a közép-
kori felfedezések rejtelmeibe tekintetnek be a 
látogatók. A legnépszerűbb és – minden kor-
osztály számára – legszórakoztatóbb program 
a Középkori Kaszinó, amelyben jelmezes játék-
mesterek gondoskodnak a résztvevők szórako-
zásáról.

 Idén tavasszal már felfedezték a parkot az 
ország más részeiből is, rengeteg osztály, ki-
ránduló csoport érkezett Székesfehérvárra, így 
gyaníthatóan ez az érdeklődés a továbbiakban 
még fokozódni fog. Elsősorban a történelmi 
hétpróba és a Kinect játék keltette fel az ide lá-
togatók érdeklődését, de elmondható, hogy a 
szabadtéri játékokat is legalább annyira élvezik 
a gyerekek. Rendkívül népszerűek a születés-
napi programok, rengeteg székesfehérvári csa-
lád választotta már a gyerekzsúr helyszínének 
a Koronás Parkot, ahol a gyerekek koronával és 
palásttal ünnepelhetik meg a nagy napot.

  (forrás: okkfehervar.hu)

Egy éves a Koronás Park
Egész napos programokkal ünnepelték az évfordulót
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Jelentős változásokat hozott a 2015-ös esztendő 
az Alba Regia Szimfonikus Zenekar életében.  

Az önállóvá válását követően a Budai út 43. szám 
alatt rendezkedett be a város új intézménye. A ze-
nekar új otthonában tartott első nyilvános próbá-
ra ellátogatott dr. Cser-Palkovics András polgár-
mester is, akit ifj. Major István igazgató kalauzolt 
körbe az épületben.

A Budai út 43. számú házat birtokba vették az 
Alba Regia Szimfonikus Zenekar tagjai és me-
nedzsmentje. Ezt adta hírül a szombaton délelőtt 
felharsanó Fehérvár fanfár. Az 1913-as alapítás 
után a második legfontosabb évszám a zenekar 
életben a 2015-ös év: ekkor a zenekar élete új 
alapokra helyeződött, működésük minden terü-
letén jelentős változások történtek. 

– Aki hosszú bolyongás után otthonra lel, az ha-

zatalál – kezdte köszöntőjét ifj. Major István igaz-
gató. – Úgy gondolom, hogy az önállóvá válás 
már az idei évben nagyon sok eredményt hozott. 
Az út hosszú, nagyon hosszú még a célig, de min-
den lépés, ami a cél felé visz lelkesítő. Ez a mai is 
egy ilyen alkalom. Az épület, otthonunk lehetősé-
get biztosít mind a színvonalas szakmai munkára, 
mind a menedzsment hatékony működésére. Az 
épület elhelyezkedése is ideális. A próbaterem 
mérete, akusztikája jó, míg a különtermek he-
lyet adnak a szólampróbáknak. A hangszerek és 
egyéb eszközök tárolása is biztosított, valamint 
nagy örömünkre szolgál, hogy üzemeltethetünk 
egy professzionális kottatárat is.

Megalakult az intézmény, amellyel Székesfe-
hérvár jogilag is deklarálta az Alba Regia Szim-
fonikusok létezését, majd átalakult a zenekart 
kiszolgáló és menedzselő csapat is, világos és 
kiszámítható gazdasági háttérrel. A művészi 
munka sokkal szervezettebb, ezáltal magasabb 
színvonalú lett. Koncertről koncertre világszínvo-
nalú művészekkel dolgozik együtt a zenekar, és 
a nyár folyamán beköltöztek az új otthonukba, 
ahol független szakmai zsűri előtt tartották meg 
az első próbajátékokat.

Major István megköszönte a mindenkori és 
különös tekintettel a jelenlegi városvezetésnek, 
hogy fontosnak tartják Székesfehérvár kulturális 
életének minőségi fejlődését. Drahos Bélának 
pedig az elmúl tizenhat évben végzett munká-
ját, a nagyszabású szimfonikus koncerteket, az 
operajátszás bevezetését, a zenekar önállóvá vá-
lására való törekvését. És mint mondta: köszönet 
illeti a közönséget is, hogy kíváncsiak és eljönnek 
a koncertekre. 

– Az elmúlt évtizedekben már egyre erősödött 
az az elvárás, hogy ismételten egy új intézmény-
ként jelenjen meg a zenekar Székesfehérvár kul-
turális életében – emlékeztetett Székesfehérvár 
polgármestere. – Szeretnénk visszatérni azokhoz 
a több évszázados hagyományokhoz, amely sze-
rint ennek a városnak mindig is meghatározó 
része és szerepe volt a magyar történelemben, a 

kulturális életben. Ma is megvan minden adott-
sága ahhoz, hogy ezt a szerepet erősítve talán 
egy kicsit feljebb is jusson a nagyvárosok rang-
létráján. 

Dr. Cser-Palkovics András úgy fogalmazott: egy 
intézmény alapítása, fenntartása komoly felelős-
séget jelent az önkormányzat részéről, a másik 
oldal számára pedig biztonságot. Első lépésként 
a működéshez szükséges költségvetési kereteket 
biztosította a város, a második lépés pedig az ott-
hon kérdése volt, hiszen a Vörösmarty Színház-
ban való lét sok kompromisszumot kívánt mind 
két féltől. Székesfehérvár polgármestere remé-
nyét fejezte ki, hogy az új otthont hamar belakják 
a szimfonikusok, és ez is megfelelő hátteret ad 
majd a további színvonalas szakmai munkának. 

Drahos Béla, a zenekar karmestere, művészeti 
vezetője köszönetet mondott az intézmény meg-
alakulásáért, az új otthonért, és kiváló karmeste-
reket, szólistákat, valamint jó művészi munkát 
kívánt. Az intézménybejárás zenével ért véget, 
Pietro Mascagni: Parasztbecsület című operá-
jából az Intermezzo csendült fel az Alba Regia 
Szimfonikus Zenekar előadásában. 

(forrás: okkfehervar.hu)

Augusztus 12. szerda
17.00  „Énekek Szent István király tiszteletére”
 könyvbemutató
 Helyszín: Szent István Művelődési Ház
Augusztus 14. péntek
10.00 „Király és Városa” – konferencia
 Helyszín: Városháza, Díszterem 
12.15 Osszárium ünnepélyes megnyitása, 

tiszteletadás virágelhelyezéssel
 Helyszín: Nemzeti Emlékhely
17.00  Magyar Szent Család ereklyék
 ünnepélyes átvitele a Püspökségről
 a Szent István Bazilikába
18.00  Fogadalmi Szentmise
 Helyszín: Szent István Bazilika 
19.30 Magyar Szent Család ereklyék 

ünnepélyes visszavitele a Püspöki 
Palotába

20.30 Székesfehérvári Királyi Napok
 ünnepélyes megnyitása 
 Helyszín: Városház tér
21.00–24.00 Fény utca 
22.30 Caramel koncert
 Helyszín: Zichy színpad 
Augusztus 15. szombat
10.00–20.00 Koronázási Ünnepi Játékok
 Helyszín: Belváros 
16.00 Dicső évszázadok nyomában
 A királyi koronázó bazilika – kiállítás 

megnyitó
 Helyszín: Szent István Király Múzeum, 

Díszterem 
18.00 Nagyboldogasszony napi ünnepi 

szentmise
 Helyszín: Szent István Bazilika 
20.00 Polyák Lilla és Homonnay Zsolt
 musical-operettest
 Helyszín: Zichy színpad 
21.00 Koronázási Szertartásjáték
 Helyszín: Nemzeti Emlékhely
21.30 Szent Erzsébet legendája című
 oratórium közvetítése a Pesti
 Vigadóból
 Helyszín: Barátság Mozi 
21.00–24.00 Fény utca
Augusztus 16. vasárnap
10.00–20.00 Koronázási Ünnepi Játékok
 Helyszín: Belváros
20.00 Ferenczi György és a Rackajam
 világzenei koncert
 Helyszín: Zichy színpad
21.00 Koronázási Szertartásjáték
 Helyszín: Nemzeti Emlékhely
21.00–24.00 Fény utca
Augusztus 17. hétfő
10.00–20.00 Koronázási Ünnepi Játékok
 Helyszín: Belváros
20.00 Budapest Jazz Orchestra koncert
 Helyszín: Zichy színpad
21.00–24.00 Fény utca
Augusztus 18. kedd
11.00 Múltidézés - Székesfehérvári kötődé-

sű művészek kiállítása
 Helyszín: Szent István Király Múzeum, 

Megyeház u. kiállítótér 
16.00 III. Fricsay Richárd Regionális
 Katonazenekari Fesztivál 
 Helyszínek: Belváros
20.00 Gringo Sztár koncert
 Helyszín: Zichy színpad
21.00 „Musica Sacra”
 – Puccini: Messa di Gloria
 vezényel: Carlo Ponti Jr.
 Helyszín: Nemzeti Emlékhely
21.00–24.00 Fény utca
Augusztus 19. szerda
15.00–24.00 24. Öreghegyi mulatság
 Helyszín: Bory tér
18.30 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál - 

Flashmob a nemzetközi résztvevőkkel
20.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál 

nyitó gálája
 Helyszín: Zichy színpad 
22.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál – 

Latin party
 Helyszín: Fesztiválliget 
22.30 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál – 

Nemzetközi Folkest
 Helyszín: Táncház

Augusztus 20. csütörtök
10.30 Szent István napi ünnepi szentmise
 Helyszín: Szent István Bazilika 
10.00–17.00 Tele élettel! – egész napos ren-

dezvények a Belvárosban és a Fesztivál-
ligetben 

14.30–16.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál
 – Gyermekjátszó táncház
 Helyszín: Fesztiválliget 
16.00–17.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál 

– megyei csoportok fellépése
 Helyszín: Fesztiválliget
17.00 Fehérvári királyok menete
 Kárpát-medencei magyar néptáncosok 

zarándoklata Szent István Királyhoz és 
történelmi felvonulás az óriásbábokkal

17.00 Tiszteletadás Szent István szarkofágjánál
 Helyszín: Nemzeti Emlékhely 
19.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál- 

„Táncra Magyar” – Határon túli 
táncegyüttesek gálaműsora

 Helyszín: Zichy színpad 
22.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál – 

Magyar mulatság a Fesztiválligetben  
22.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál - 

Nemzetközi Folkest
 Helyszín: Táncház  
22.30 Ünnepi tűzijáték
 Helyszín: Palotavárosi tavak 
Augusztus 21. péntek
11.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál – 

Királyi játéktér
 Helyszín: Mátyás király emlékmű 
14.30–16.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál
 – Gyermekjátszó táncház
 Helyszín: Fesztiválliget 
16.00–17.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál 

– megyei csoportok fellépése
 Helyszín: Fesztiválliget 
17.00 Térzene
 Helyszín: Városház tér 
18.00–21.00 Táncegyüttesek gálaműsora
 Helyszín: Zichy színpad 
21.00 Sramliparty
 Helyszín: Fesztiválliget
21.30 Nemzetközi Folkest
 Helyszín: Táncház 
Augusztus 22. szombat
11.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál – 

Királyi játéktér
 Helyszín: Mátyás király emlékmű 
14.30–16.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál 

– Gyermekjátszó táncház
 Helyszín: Fesztiválliget 
16.00–17.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál 

– megyei csoportok fellépése
 Helyszín: Fesztiválliget 
17.00 Térzene
 Helyszín: Városház tér 
18.00 Táncegyüttesek gálaműsora
 Helyszín: Zichy színpad
21.00 Délszláv party
 Helyszín: Fesztiválliget 
21.30 Nemzetközi Folkest
 Helyszín: Táncház 
Augusztus 23. vasárnap
10.00–13.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál 

– Nemzetközi piknik a Fesztiválligetben
 Helyszín: Fesztiválliget 
14.00 Lovas zarándoklat fogadása a Zichy 

ligetben 
14.30–15.30 Tolcsvay Béla koncertje a Zene-

pavilonban 
18.00 Magyarországi borrendek országos 

találkozója
 Helyszín: Zichy színpad 
18.30 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál – 

Felvonulás a nemzetközi résztvevőkkel
20.00 XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál 

záró gála
 Helyszín: Zichy színpad
Augusztus 25. kedd
15.00 Pogány Gábor Benő szobrászművész 

Aba-Novák Vilmos szobrának avatása
 Helyszín: Koronázó tér 
Augusztus 26. szerda
16.00 „Hol vagy István király?” című könyv 

bemutatója
 Helyszín: Városháza Díszterme 

A SZÉKESFEHÉRVÁRI KIRÁLYI NAPOK PROGRAMJAI
2015. AUGUSZTUS 12-29. „Aki hosszú bolyongás után 

otthonra lel, az hazatalál” 
Új otthonában kezdte meg munkáját az
Alba Regia Szimfonikus Zenekar

Ifj. Major István igazgató, Cser-Palkovics András polgármester és Drahos Béla a zenekar karmestere az intézménybejáráson
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Lendület és konzervativizmus. Apa-fia felállásban dolgozó borá-
szat. A nagyobbik fiú, András viszi tovább a dinamikusan fejlődő 

pincészetet, öccse, Balázs a professzionális néptáncot választotta, 
mégis kiderül, igazi bornagykövet saját kortársai között. A néptánc 
és bor kapcsolatáról ugyanazt mondják: ahol előkerült a bor, ott 
mindig volt néptánc is. 

A szőlő a hajlott hátú embert szereti

Az Orondi-szőlőben üldögélve a családfő, Sáfrán András gyó-
gyítónak nevezi ezt a helyet. – Sokat jártunk ide ki gyerekként, 
ifjúként, igaz, hogy abban volt egy kis parancsuralmi rendszer 
is – kacsint nevetve. Húsvétok, szilveszterek, barátokkal töltött 
nagy bulik elevenednek meg szavai nyomán, de a természet, a 
táj, a szőlőhegy mögötti Vértes, a Zámolyi-medence szépsége is 
elismerő szavakat kap Andrástól. Utoljára hagyja a legfontosab-
bat: az itteni borokat. – Amikor idegenek jönnek, a vendégek 
csodálkoznak, milyen jó minőségű borokat kóstolhatnak ezen 
a hegyvidéken. Ez mögött sok munka van. Régi mondás, de 
igaz: a szőlő a hajlott hátú embert szereti. Magyarul: a dolgozni 
szerető embert. Amikor azonban a vendégnek tetszik a bor, az 
feledteti a fárasztó napokat. 

A kétkezi munka jut András legkisebbik fiának is az eszébe, 
amikor az Orondi-szőlőről kérdezem. 

– Alapvető dolog volt kiskorunk óta, hogy valamit valamiért. 
Amit szeretnénk, azt mindig megkapjuk, de azért mindig ten-
nünk is kellett. Itt erre mindig volt lehetőség a szőlőben – mu-
tat Balázs hamiskás mosollyal a kígyózó szőlőtőkék fele. Aztán 
gyorsan a néptánc fele kanyarodunk gondolatban.

Nem megőrizni kell a néptáncot, hanem megélni

A legkisebb fiú, Balázs ugyanis egyelőre nem szeretne 
borászkodni, pedig már a középiskolai felvételin szakértőként 
társalgott a bor mustfokáról és savairól. A magyar felvételin azt 
a tételt húzta ugyanis, amely arról szólt: te mit szoktál segíte-
ni otthon? Így került szóba a bor. Felvették, de a borkészítést a 
bátyjára hagyja.  Csak „szeretem a bort” – mondja.  Meg a táncot 
is. Lábai a legváratlanabb pillanatokban is járják a legényest.

– A Tópartihoz nagy reményeket fűztek, úgy gondolták, okos 
leszek. Igazából nem is ezzel volt baj. De a tánc jobban érde-
kelt, ebbe több energiát fektettem. Nagy fordulópont volt a 
FolkManushowk formáció megalakulása, ott mind az ötünknek 
komoly érdeklődése támadt a szakma iránt, az effajta művészet 
továbbvitelére, az eredeti autentikus néptánc megőrzésére. 
Sőt, nem is a megőrzésére! Nem kell őrizni, meg kell élni, nem 
gyerek! – teszi hozzá pajkos mosollyal. – A legfontosabb ne-
kem a szabad előadásmód, ami olyan nézőnek is elfogadható, 
aki már eltávolodott a néptánctól. A korosztályomban is ezen 
a csapaton keresztül sikerült megszerettetnem a néptáncot, és 
elfogadtatni, hogy ez is sport, testmozgás, nagyon jó társaság-
építő, csak előnye van. Úgy gondolom, meg lehet élni belőle, 
mint mindenből, csak jól kell csinálni, profinak kell lenni benne. 

Balázs közben szép csendesen bornagykövet is lett: jóféle bo-
rokat visz évfolyamtársainak a Táncművészeti Főiskolára, akik 
alapvetően nem ezt a magas minőséget keresik a boltokban, 
de most már tudják, milyen az igazi bor. A néptánctól bátyja, 
András sem szakadt el, legutóbb a művészeti iskola jubileumi 
műsorán álltak közösen a színpadon, Székesfehérváron. 

– Az Alba Regiával most is sikereket érünk el, aktívan táncolok. 
Ahol bor van, ott van néptánc is, volt régen is, és ahol volt nép-

tánc, ott előkerült a bor is. A kettő mindig jelen volt a magyar 
népi kultúrában, meg nálam is – kezdi ifjabbik András. Nem volt 
az persze mindig egyértelmű, hogy az idősebb testvér a borá-
szatot választja. – Nem az itthoni példa miatt kezdtem el a bor-
ral foglalkozni. Eleinte segíteni kellett a szőlőben, nem ez volt a 
kedvenc elfoglaltságom, főleg egy-egy jól sikerült buli után… 
Igazából Bozóky Zoltán beszélt rá. Ő egy móri borász volt, mi-
atta kezdtem el 2006-ban, akkor érettségiztem, dönteni kellett. 
Akkor mentem el a budafoki technikumba, ahol sok újat tapasz-
taltam. Tudtam addig is, hogy ízlenek a borok, de a lehetőséget 
ekkor láttam meg igazán. Ha jó minőségű bort készítünk, azt 
el lehet adni. Az iskola ad egy alapot, de itt a szőlőben minden 
évben tanulsz valami újat, saját bőrödön tapasztalod meg bor-
készítést. A legizgalmasabb a musttal való ténykedés: amikor a 
must átalakul, amikor már érezni, hogy van ereje. Amikor sejted, 
hogy nagyjából mi lesz a sok kóstolás után. Az új rendszerben 
az erjesztés persze technikailag könnyebb.

Tandem borászat – apa és fiafelállásban dolgoznak

– A három gyermek közül a középső az, akit a szőlő és a bor ér-
dekli. Ez meglepetés volt nekünk, mert nem szeretett a szőlő-
ben lenni, és ez megváltozott, amikor érettségizett. Akkor meg-
beszéltük, hogy ha látszik a komoly szándék, akkor fejlesztünk 
– ezt már az apa, Sáfrán András mondja. Fejlesztettek: 2014-ben 
elkészült az új szőlőfeldolgozó, az új kóstoltató helyiség, ahol 
már vendéget is tudnak fogadni, s étkezést is biztosítani.  

– Megvannak természetesen egymás között a súrlódások, de 
ha építő szándékú a nézeteltérés, az csak jó lehet. Ha a kiseb-
bik fiam is borászkodni szeretne, megszaporodnának a gon-
dok, mert ahhoz kicsi a borászat, hogy két családot eltartson. 
Lányunk, Kata inkább nem szól bele, csak marketingvonalon. 
Mindhárom gyerek szereti a jó bort, jól kóstolják, értékes véle-
ményük van.

A szőlő és a bor elsődlegesen az ifjabbik Andráson fordul meg, 
de minden fázist megbeszélnek. Szájízlésük közel ugyanaz, így 
a borok megítélése is. Úgy bírálnak, hogy egyikük leírja papírra 
a véleményét, a másik addig nem szólal meg, csak aztán. Utána 
szinte ugyanaz a vélemény. Nem csak saját borokat kóstolnak, 
évente 10-15 borversenyen vesznek részt zsűritagként, így némi 
fejszámolás után egyértelmű: évente 600-700 borral találkoz-
nak az ízlelőbimbóik. S hogy milyen borokat készítenek? Eldön-
tik, milyen jellegű bort szeretnének, majd megtalálják azokat az 
embereket, akiknek az igénye megegyezik ezzel.

– El kell készíteni a jó terméket, s aztán megtalálod, aki ezt a 
stílust szereti – emeli poharát András, a családfő. 

És szeretik. Hamburgból és Hollywoodból érkező vendégek 
kóstolgatnak éppen a pincében, miközben idősebbik András a 
borkészítés legszebb mozzanatairól mesél: a szüret időpontjá-
nak kiválasztásáról.

– Igazából már a metszésnél el kell dönteni, mi szeretnél, per-
sze az időjárás úgyis beleszól. Utána jön a fáradságos munka, 
ami nem kedves, de újfent kedves a szüret. A bor minőségének 
egyik alapja, hogy meddig hagyod érni a szőlőt. Mindent meg-
tesz az ember, hogy jó legyen a termés, de amit nem tudunk 
befolyásolni, ami pedig meghatározója a jó minőségnek, az az 
időjárás. A pillanatnyi napsütés, a csapadék. Szüret után aztán 

nagyon szép folyamat, amikor megkezdődik a must erjedése. 
Mikor lesz vége? A kettő között belenyúlok-e? Illat és zamatvilág 
kialakulását ez befolyásolja, ehhez már kell a technológia is, a 
fiam ebben sokat segít. Amikor élt apám, a barátok mondták, 
könnyű neked, apád megcsinálja a jó bort. Szegény 2009-ben 
meghalt, azóta minden barátomtól azt hallom: könnyű neked, a 
fiad megcsinálja a jó bort. Egy biztos: a fiatalt oda kell engedni 
a szőlőhöz. Sokan még mindig azt mondják: úgy csinálom, mint 
öregapám. Olyan is a boruk. Nem haladnak a korral, pedig a mai 
borigény már teljesen más. Apám egyszer azt mondta: nagyon 
szomorú lennék, ha az én fiaim velem értenének egyet. Mert az 
azt jelentené, hogy egy korosztállyal le vannak maradva.

Ha négyen futjuk le a maratont, kevésbé fárasztó, mint 
egyedül

Apa és fia gondolatai összecsengenek, ha a móri borvidék sze-
repéről van szó. Mára a Sáfrán-pincészet a borvidék legjobbjai 
közé tartozik.

– Szerencsére sok pincében lehet jó borokat kóstolni, évről 
évre jó minőséget találhat, aki visszatér. Ha négyen futjuk a 
maratont, az kevésbé fárasztó, mint ha egyedül.  Tehát ha a bor-
szerető ember nem egy pincészet miatt jön, hanem négy-hat 
helyen is tud kóstolni, akkor szívesen jön, időt tölt itt, ez előnyt 
jelenthet a móri borvidéknek. Amit kiemelnék: a termelők isme-
rik egymást, korrektek egymással. Jó szándékú baráti versengés 
van, a bormustrákon is ez zajlik. Ha valaki készített egy jó bort, 
és átmegy a szomszéd hozzá bort kóstolni, azt tanácsolom min-
dig: mondd meg a szomszédnak, hogyan csináltad, mert ha át-
mész, te is szeretnél jó bort inni! A borászok inspirálják egymást 
a jóra. A borvidék méretéhez viszonyítva sok a fiatal borász, és 
sok az apa-fia borász felállás. Ez jó. Legalább hat helyen van így. 
Generáció segíti a generációt: a fiatal friss lendületet ad új stí-
lusú borokkal. Ahol nincs fiatal, nehezen mozdul az idős az új 
típusú borok felé, és ez gátolja a fejlődést – mondja András, a 
családfő. 

Ifjabbik András szerint minőségileg jó helyen állnak, az orszá-
gos versenyekről aranyérmeket hoznak, a helyi borversenyen az 
elsők között vannak. A borozás egyre népszerűbb, a bort kós-
toló vendégek nagy része idősebb, de van már egy borszerető 
25-30-as korosztály is.

– Egyre többen érdeklődnek a somelier képzések iránt is, ami 
hasznos lehet annak is, akinek nem ez a szakmája, ellenben 
megtanulja, hogyan kell kulturáltan bort kóstolni, fogyasztani, 
meg tudja különböztetni, mi a száraz, félszáraz. Azt tudta, mi 
ízlik, egy ilyen tanfolyam kicsit helyrerakja, megmutatja, hogy 
miről szól a bor.

– Szerinted miről szól? – kérdezem Andrást, ha már elém ve-
tette ezt a félmondatot.

– Ez egy élőlény – mondja András – Minden nap változik: ki-
jössz egyik nap, beleszagolsz, csodás illat, másnap semmi. Vál-
tozik minden nap, külön játék ez az egész. Nem tudod kitalálni, 
mi, miért, mitől? Mindig mutat valami újat. Mindig történik vele 
valami izgalmas.

Azt mondanám a kedves olvasónak, indulj el az izgalmak nyo-
mába, sétálj egyet az Orondi szőlőben! Térj be az egyik pincé-
be, nézd, hogyan hajladoznak a fűszálak, csapódnak virágról 
virágra a méhek, hallgasd, mit mesélnek vendéglátóid a borról, 
ha feltekintesz, talán láthatod is, melyik szőlőtőkéről szüretel-
ték dolgos kezek. Kortyold, amit a poharadba öntenek, s azok a 
bizonyos kis angyalok odabent biztosan most is énekszóval és 
virágesővel fogadják a borodban lakó, kuncogó társaikat.

(Cikkünk a Helyi Érték magazinban
megjelent írás szerkesztett változata.

Szöveg: Pál-Nagy Szabina)

Tandem borászat – értékek és újítók Csákberényben

Sáfrán Balázs a professzionális néptáncot választotta

Sáfrán András, az édesapa. Mára a Sáfrán-pincészet a borvidék legjobbjai közé 
tartozik.

Sáfrán András viszi tovább a pincészetet
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Ékes Fehérvár – a Széna tér
A z Echo Innovációs Műhely Agóra Vidékfejlesz-

tési Alapítványa és együttműködő partnere, a 
2011-ben létrehozott Alapítvány a Magyar Műem-
léki Topográfia Támogatására a Kárpát-medence 
épített örökségének teljes feldolgozását tűzte 
ki célul, a 2009-ben megjelent „Székesfehérvár 
műemléki topográfiája” című kötet mintájára. Az 
eddig feldolgozott anyag alapján most néhány ví-
zivárosi építészeti emléket mutatunk be. 

Széna tér (egykori Május 1. tér)
Az egykori Állatvásártér (Marhavásártér) helyén 
létesült az elemi iskola építésével egyidőben 
(1938), Thomas Antal tervei szerint. A mai Királysor 
sarkán templom építése indult 1942-ben, lebon-
tották 1946-ban. Helyére panel bérházak épültek. 
A 2. szám alatt működik a Frim Jakab Képesség-
fejlesztő Otthon, a névadó halálának 80. évfordu-
lóján felavatott emléktáblával (Szakál Antal, 1999). 
A 16. szám alatt pedig az egykori városi könyvtár 
található (ma a Vörösmarty Mihály Könyvtár fiók-
könyvtára), falán az egykor itt állt házban született 
Jankovich Ferenc emléktáblájával (Székely János 
Jenő, 1997). A táblát a székesfehérvári költő, író, 

műfordító születésének 90. évfordulóján avatták 
fel, és 1999-ben egészítettek ki az alábbi, tőle 
származó idézettel: „Ostoba, aki hittel áltat, de aki 
nem hisz: ostobább”. A Mikes Kelemen utca sarkán 
áll a Schmann József 1925. évi típusterve alapján 
épült elektromos elosztó transzformátor ház.

Széna téri Általános Iskola
(1938-1944 Szent István Központi elemi iskola, 
később Május 1. téri általános iskola)
Szabadon álló, két- és részben egyemeletes, 
lapostetős modern épület. Thomas Antal tervei 
szerint épült 1938-ban. A kőfaragó- és műkőmun-
kát Havranek Antal és Havranek Lajos végezték. 
Az épület felújítására 1969-70-ben és 1982-85-
ben került sor. A tér rendezésével egyidőben, az 
állatvásár kitelepítése, a háromszögű tér parko-
sítása után, annak súlypontjában kapott helyet. 
Alaprajza T alakú, enyhén homorú ívben hajló, 
3+1+3 nyílászáró-kiosztású, az oldalszárnyakon 
egy-, a középtengelyben kétemeletes vörös klin-
kertégla épület hosszú ablakokkal, a főhomlokzat 
előtt széles, fedett bejáróval. Meghatározó ele-
mei a kőlábazat, a betonpárkányok és a klinker-
tégla burkolat. A középtengelytől balra és jobb-
ra íves épülettömegek állnak. A II. világháború 
után az eredeti alacsony hajlású tetőt lapostetőre 
cserélték, tervezte Molnár Tibor. A 2013-as Szent 
István Emlékévben avatták fel az iskola aulájában 
az egykori névadó államalapító király kerámia 
domborműves emléktábláját (Szakál Antal). A 
bejárathoz közel Csíkszentmihályi Róbert mész-
kőből készült szobra, a Mítosz (A látomás tehene) 
áll, 1969 (felállítás 1973). Az alkotás eredetileg a 
téren, egy vízmedence szélén állt, később nyert 
elhelyezést az iskola előtt.

A meg nem épült templom 
Bár a Vízivárosnak már 1911-től volt saját temp-
loma, a plébániához olyan nagyszámú hívő tar-
tozott, hogy az épület egy idő után kicsinek bi-
zonyult. Emiatt szükségessé vált egy új templom, 

valamint közösségi funkciókat ellátó plébánia 
kultúrház és egyházközségi otthon építése. Az 
egyházközség az új komplexum helyéül a Vásár-
teret szemelte ki, azonban a terület felparcellá-
zására csak később került sor. 1942-ben a város 
az Alsó és Felső Király sor területén 471 holdat 
adományozott a templomépítés előmozdítására. 
Az első, modern stílusú terveket Molnár Tibor vá-
rosi főmérnök készítette el. A támogatást a város 
később 30 000 pengővel egészítette ki, hogy az 

1800 diákot befogadó elemi iskola tanulói „vallási 
kötelezettségeiknek megfelelően eleget tehes-
senek”, ahogy az egy korabeli jegyzőkönyvben 
olvasható. 1943 novemberében az egyházközség 
műkedvelő színjátszóköre két alkalommal tartott 
jótékonysági színielőadást a Vörösmarty Színház-
ban. A gyűjtésből befolyó összegből az építést 
támogatták. A munkálatoknak a II. világháború 
vetett véget; a félkész épületet 1946-ban bontot-
ták le, majd a területen panelházak épültek.

Az archív kép forrása Kovács Eleonóra: Víziváros – Egy fehérvári városrész története című könyvéből

Ha
tekernél,

de nincs mivel, akkor
gyere

     a Fehérvári Civil
Központba, a

A hét minden napján,
kora reggeltől késő estig várunk

BÉRELHETŐ kerékpárjainkkal.
A kölcsönzés részleteiről érdeklődhetsz a következő 

telefonszámon, e-mailen vagy személyesen:

06-22/502-276
bringasziget@echomail.hu

Fehérvári Civil Központ
Székesfehérvár, Rákóczi u. 25.

BRINGASZIGETRE!
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Tégy egy könyvet,
végy egy könyvet!

Ha nincs időd könyvtárba menni, de szívesen 
olvasol mindenféle témában, ráadásul van ott-
hon néhány feleslegessé vált könyved, amitől 
szívesen megszabadulnál, akkor te vagy a mi 
emberünk! Legyél részese könyvcsere-progra-
munknak a Fehérvári Civil Központban!
Könyvet-könyvért:
Válassz kedvedre olvasnivalót, de hozd vissza, 
vagy pótold egy másik kötettel!

Jó szórakozást kívánunk!

Hozzad-vigyed!

Székesfehérvár, Rákóczi u. 25.
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